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Losse reacties 

1  Natuurplatform Zwolle 
Secretariaat: p/a Milieuraad Zwolle, Goertjesweg 5 8015 PA – Postbus 1582 8001 BN 

Zwolle Tel:038-4982618 e: natuurplatformzwolle@milieuraadzwolle.nl 
Aan het Natuurplatform Zwolle nemen momenteel deel: Zwolle Groenstad – IVN afd Zwolle – KNNV afd Zwolle – NBV afd 
Zwolle e.o. – Stichting Avifauna Zwolle – Milieuraad Zwolle 

Aan: Het College van B&W van de Gemeente Zwolle 

t.a.v. wethouder F. M. van As 

wordt per email verzonden. 

Zwolle, 15 mei 2015. 

 

Onderwerp: Reactie op Groene Agenda. 

 

Geacht College, 

Bijgaand treft u het commentaar aan wat het NatuurPlatformZwolle 

(NPZ) heeft op de Concept-Groene Agenda. 

Dit commentaar is een aanvulling op c.q. een verdere uitwerking van 

de opmerkingen, die het NPZ in haar brief van 5 december 2014, 

gericht aan de Gemeenteraad, heeft gemaakt. 

Het NPZ vertrouwt er op met haar positief-kritisch bedoelde 

opmerkingen een bijdrage te leveren aan een verantwoord 

groenbeleid voor de komende jaren in onze gemeente. 

Wanneer u naar aanleiding van ons commentaar al dan niet 

verduidelijkende vragen aan het NPZ wilt stellen, kunt u die in eerste 

instantie richten tot de in de bijlage genoemde informant. 

Gezien onze inbreng vertrouwt het NPZ er op bij de vervolmaking 

van de Groene Agenda betrokken te worden. 

 

Met vriendelijke groet, 

 

namens het Natuur Platform Zwolle, 

Hans de Graad, voorzitter 

 

cc. aan leden gemeenteraad 

Natuurplatform Zwolle , inbreng Groene Agenda 
Zwolle, mei 2015 
In een eerste reactie (onze brief van 5 december 2014) heeft het Natuurplatform Zwolle (NPZ) al 
enkele aandachtspunten aangegeven. Deze notitie bevat verdieping van deze inbreng. 
Informant: Dirk Maas , tel: 0529_427255, email: diwimaas@gmail.com 
 
Globale analyse 
De concept Groene Agenda is een globaal stuk. De inhoud is nog niet SMART geformuleerd, 
onduidelijk is hoe wordt geevalueerd of en wanneer doelstellingen worden behaald. 
De nota start met een analyse op Andere Overheid, hoofdstuk 1 , we vinden deze analyse erg gericht 
op algemene burgerparticipatie, en te weinig op de specifieke aandachtspunten die groenbeleid en 
uitvoerend groenbeheer in het verlengde daarvan vragen. Ook verder dient de Agenda zowel in 
uitgangspunten als uitwerking hier meer op toegespitst te worden. 
De definitie van groen , en de positie van fauna daarin dienen duidelijker omschreven te worden. 
Een vertaling naar ruimtelijke ordening wordt nog gemist. 
Zoals een analyse rond kwetsbare gebieden. Het NPZ ziet dwarsverbanden met de Milieuvisie 
Buitengebied, en update daarvan. Deze kan gekoppeld worden aan een Groene Kaart, met daarop 
weergegeven vegetaties en specifieke soorten die speciaal beheer vragen. Rustgebieden en 

mailto:diwimaas@gmail.com


soortenbescherming (zie ook bijlage 3. Ambassadeurssoorten) kunnen het beste vanuit dit 
totaaloverzicht nader worden uitgewerkt. 
Het zelfde geldt voor de uitwerkingen rond Ander Gebruik (hfdst 2.1 t/m 2.5) , zoals de locaties 
voor Stadslandbouw, en de positie van recreatieve routes, en hun relatie tot de rustgebieden. Ook 
hier mist een visie op de intrinsieke waarde van natuur, en de functie van groen. 
Opmerkingen bij de paragrafen. 
1.3 
Bij de kosten en baten wordt vaak te eenzijdig gekeken naar mogelijkheden voor besparingen op de 
korte termijn. Een voorbeeld is het beleid 'van heesters naar gras. Hier is het gewenst om niet alleen 
de besparingen maar ook de milieuschade te begroten. Daarnaast wordt meer en meer duidelijk dat 
ook de directe besparingen in dit voorbeeld niet gerealiseerd gaan worden. 
In het algemeen pleit het NPZ er voor om in ontwerpen en planvorming direct bij de start de 
onderhoudskosten van de verschillende opties in kaart te brengen. 
2.1 
De aandacht voor stadslandbouw dient gelinkt te worden aan het alternatief dat nog vaak wordt 
toegepast als tijdelijke invulling: het inzaaien van mais. De wijze van bemesting en de toepassing 
van bestrijdingsmiddelen brengt schade toe aan gronden die ook voor stadslandbouw geschikt zijn. 
Daarnaast trekt mais ook muizen en ratten aan. 
Voor een groene invulling op braakliggende gronden dienen dus randvoorwaarden te worden 
opgesteld. 
2.2 
Onduidelijk is wat wordt bedoeld met het begrip 'verdunning'. 
2.3 
Het NPZ heeft al meerdere malen aandacht gevraagd voor de randvoorwaarden bij evenementen, de 
balans tussen vermaak en beperking van overlast voor mens en natuur. 
We pleiten hier voor Accent 3: Een actieve rol voor de gemeente, samen met partners in de stad . 

2.4 
Het NPZ mist node een visie op Natuur en Milieu-Educatiebeleid (NME) in Zwolle. In dit verband 
verwijzen we kortheidshalve naar onze notitie over dit belangrijke thema (Bijlage 1, dd 16 april 
2012). 
Natuurlijk spelen is een goede ontwikkeling, er moet wel selectief gekeken worden naar geschikte 
locaties, de balans van spelen en natuur dient bewaakt te worden, een goed voorbeeld is de 
Schellerdriehoek. 
Boomfeestdagen dragen bij aan een groenere stad en bewustwording over de waarde van groen. 
Aandachtspunt : na het planten zou ook verdere adoptie kunnen plaatsvinden, waarbij geleerd wordt 
over onderhoud. 
2.5 
Bij gebruiksgroen mist het NPZ aandacht voor de toegankelijkheid voor minder validen, een 
onderwerp dat in de Groene Agenda goed geregeld hoort te worden. 
3.1 
Het NPZ wijst op de soortenkeuze, de juiste soorten op de juiste plek. 
Met gevoeligheid voor pollen (hooikoorts) kan rekening worden gehouden door afgestemde 
soortenkeuze, bijvoorbeeld bij recreatieve rustplaatsen. Wij verwijzen hiervoor naar bijlage 2, 
Voortschrijdend inzicht.. 
3.2 
Aandachtspunten die het NPZ mist in de Groene Agenda: 
- het meenemen van groen in bebouwing, bijvoorbeeld nestelmogelijkheden. 
- bij het punt wateropvang is aandacht voor de trend tuinen te betegelen noodzakelijk. Een beleid 
om deze ongewenste ontwikkeling tegen te gaan, groene daken en groene tuinen, ruimere 
boomspiegels, enzovoorts, te bevorderen, wordt gemist. 
3.3 
Het begrip biodiversiteit lijkt niet vanuit soorten te worden benaderd. Net NPZ verwijst hier naar 
de eerdere notitie over ambassadeurssoorten, zie bijlage 3. Dit thema dient gekoppeld te worden aan 
een duidelijke agenda en de brede Groene Kaart van Zwolle. 
3.4 
Vossenoverlast is binnen het kader van biodiversiteit geen goed voorbeeld, het thema speelt niet in 
Zwolle, maar zet wel een verkeerde toon. 

Opmerkingen bij bijlage 1 
Blz 14, punt 18. 



Het NPZ wil bij de uitwerking van beheersvisies betrokken worden. 
Blz 15, punt 2. 
De scheiding van functies is belangrijk, niet alles kan overal. Het maken van een zonering via een 
Groene Kaart is een goede manier om prioriteiten aan te geven. 
Hier ziet het NPZ ook een link met de Wijkdialogen. 

 



 

 



 

 

 
 
 
 



BIJLAGE 3 

Natuurplatform Zwolle 
Secretariaat: p/a Milieuraad Zwolle, Goertjesweg 5 8015 PA – Postbus 1582 8001 BN 

Zwolle Tel:038-4982618 e:natuurplatformzwolle@milieuraadzwolle.nl 
Ambassadeurssoorten 

ZWOLLE VOOR BIODIVERSITEIT 

Biodiversiteit gaat over de rijkdom aan planten en dieren. Deze rijkdom loopt in ons land hard 

achteruit. Zwolle kan helpen deze achteruitgang te stoppen door maatregelen te treffen waarmee 

leefgebieden van planten en dieren worden behouden en hersteld. De nadruk ligt daarbij op 

soorten die zeldzaam zijn, relatief vaak op Zwolse grond voorkomen en die door het beleid en 

beheer van de gemeente beïnvloedbaar zijn. Zwolle kan een bijdrage leveren aan de 

instandhouding ervan. 

Ambassadeurssoorten 

Het Natuur Platform Zwolle bepleit bij het gemeentebestuur om in het belang van biodiversiteit te 

kiezen voor een aantal ambassadeurs- of 'koestersoorten'. Ambassadeurs- of 'koestersoorten' zijn 

de planten- en diersoorten die, net als de kanaries in een kolenmijn, symbool staan voor de 

kwaliteit van de leefomgeving en het behoud van de biodiversiteit in onze stad. Aan de hand van 

deze soorten kan de inzet van de gemeente voor het behoud van biodiversiteit ook goed worden 

geïllustreerd aan de bevolking en in het bijzonder aan de jeugd. 

De meest voor de hand liggende voorbeelden van Zwolse ambassadeurssoorten zijn: de 

Kievitsbloem, de Zwolse Anjer, de sleedoornpage en de knoflookpad. Hieronder drie voorbeelden. 

Kievitsbloem 

De kievitsbloem is een in het wild in Nederland zeer zeldzaam voorkomend en wettelijk beschermd 

bolgewas. De bloem heeft paars (soms wit) geblokte bloemblaadjes. Het plantje heeft een zeer 

tere stengel met smalle blaadjes, die een aantal maanden na de bloei afsterft. De planten doen er 

acht jaren over om in bloei te komen. De zaden zijn relatief groot en verspreiden zich drijvend op 

het water. De plant is voor z'n verspreiding van de zaden dan ook volledig afhankelijk van 

overstromingen en een hoge waterstand in de winter. 

De belangrijkste groeiplaats van de wilde kievitsbloem is langs de oevers van de Vecht en het 

Zwarte Water in Zwolle. Ongeveer tachtig procent van de Nederlandse kievitsbloemen staat hier. 

Een groot deel van de populatie komt voor in de uiterwaarden op terreinen van Staatsbosbeheer. 

Maar de kievitsbloem leeft ook op door de gemeente Zwolle beheerde grond. De kievitsbloem 

wordt ook wel Zwolse Tulp genoemd.http://nl.wikipedia.org/wiki/Kievitsbloem 

Sleedoornpage 

De sleedoornpage is in Nederland bedreigd en gaat de laatste decennia achteruit. Het leefgebied 

bestond voornamelijk uit houtwallen met sleedoorns en bosranden. Door het verdwijnen van 

kleinschalige landbouw en houtwallen is de soort steeds meer naar de stad getrokken. Het is nu de 

enige Rode Lijst-soort die niet in natuurgebieden voorkomt, maar vooral in de stad. 

Uit een inventarisatie van de Vlinderstichting is gebleken dat de soort relatief veel voorkomt in 

Zwolle en vooral langs de IJsselallee. 

De soort komt in Zwolle zoveel voor dat de Vlinderstichting Zwolle als de sleedoornhoofdstad van 

ons land beschouwt. 

Knoflookpad 

De knoflookpad is een zeldzame soort die op nog geen veertig plaatsen in ons land voorkomt en 

sterk terug loopt. De Zwolse populatie is relatief groot, behoort tot de tien meest vitale van het 

land en lijkt zich tot nu toe redelijk goed te handhaven. Maar de populatie is geïsoleerd van andere 

populaties langs de Vecht en de IJssel en dreigt door inteelt te verzwakken met een grotere kans 

op uitsterven. Dat deze leeft in vijvers tussen de bebouwing in een woonwijk maakt de Zwolse pad 

uniek, maar ook kwetsbaar. 

Wat kan de gemeente Zwolle doen 

De gemeente Zwolle kan deze soorten koesteren door hun leefgebied zorgvuldig te beheren en 

door er bij de bestemming van gronden en het verlenen van vergunningen extra op te letten dat ze 

niet in de knel komen. Met wat extra aandacht, wat extra inspanning en soms wat andere 

prioriteiten kan er heel veel bereikt worden bereikt voor het behoud de biodiversiteit in onze stad. 

Wij dragen de ambassadeurs voor 

Er zijn meer soorten die relatief vaak voorkomen in onze stad en wel wat extra bescherming 

verdienen. Bijvoorbeeld de steenuil, die heel mooi past bij het beleid van de gemeente Zwolle voor 

de groene ring rond de stad. En in een fraaie oude binnenstad mogen gierzwaluwen toch ook niet 

ontbreken? Wij werken op dit moment aan een voordracht voor twaalf ambassadeurssoorten. 

http://nl.wikipedia.org/wiki/Kievitsbloem


2  Natuurmonumenten  
 

12 mei 2015 

Beste Rienko Baarslag, 

In aanvulling op de geleverde input op de dialoogavond heb ik namens Natuurmonumenten nog een 

aantal inhoudelijke punten voor het groenbeleid van Zwolle.  

Wat volgens ons de top 3 van het beleid zou moeten zijn is: 

1.     Natuurlijke speelplaatsen 
2.     meer groen in de stad, en dan ook een groot deel daarvan invullen als natuurlijke groen met 

veel inheems soorten planten en dieren in de stad.  Een wat ons betreft goede suggestie die 
avond was om met meerder categorieën groen te werken  (en iets meer dan nu). Natuurgroen 
zou er dan een van zijn.  

3.     Water in en om de stad: oppervlaktewater, met functies als vasthouden en bergen van 
neerslag, natuurwater, gematigder stadsklimaat, educatief en visueel aantrekkelijk. Vanuit 
waterveiligheid zou de gemeente kunnen denken aan inrichten van wateropvang gebieden 
bovenstrooms van de stad (Polder Sekdoorn, rond Windesheim  of Laag Zuthem). gebieden 
voor water opvang  in tijden van grote water toestroom vanuit de weteringen en/of  tijdelijke 
belemmeringen in de doorstroming naar Zwarte Water door verhoogde waterpeilen daar 
(storm). Denkbaar zijn combinatiemogelijkheden met allerlei groene functies, en ook 
natuurfuncties (kievitsbloemgraslanden, bij lage recreatieve druk ook weidevogels). 
 

Tijdens de avond is door anderen inbreng geweest over een slimme keuze van het soort planten in 

het groen, omdat bepaalde planten via hun pollen problemen opleveren voor mensen met gevoelige 

luchtwegen en astma. Dat is niet bedoeld als een pleidooi voor minder groen, al kon het zo worden 

opgevat. Integendeel, wij pleiten voor meer groen. Divers wetenschappelijk onderzoek heeft 

aangetoond dat het voor de volksgezondheid positief is en kostenbesparend werkt als er veel groen is 

in de directe omgeving van mensen. In hun straat, in de binnenstad, in parken. Het verhoogt het 

lichamelijk en geestelijk herstel, brengt mensen tot rust en verhoogt het gevoel van welzijn. Dat werkt 

kostenbesparend op velden als gezondheid en veiligheid. Daarnaast brengt het mensen sneller in 

contact met groen en natuur, wat ook vanuit educatief oogpunt van belang is.  

 

Groene gevels en groene daken sluiten daar goed op aan. En ze zorgen ook voor een gematigder 

stadsklimaat, wat ook goed is voor mens en gezondheid en de waterhuishouding in de stad. Dat 

vinden we dus ook een goed punt voor het groenbeleid. 

 

Tot slot zijn wij grote voorstanders van zonnepanelen, o.a. via Powered by You. Volgens ons zijn er 

daken en versteende plekken genoeg in de stad waar die geplaats kunnen worden. Zonnepanelen 

zouden juist niet in parken geplaatst moeten worden.  

 

Met vriendelijke groet, 

 

Dominique Bokeloh 

 



3  Moestuinvereniging Weteringtuinen 
 

7 12 2014  

 

ALLEREERST complimenten voor de zorgvuldigheid waarmee de gemeente dit onderwerp voor 

zichzelf in de actualiteit zet. Het tekent een gemeente die mee wil gaan in het verder verduurzamen 

van onze steeds ingewikkelder wordende samenleving. 

Als voorzitter van de de moestuinvereniging Weteringtuinen te Stadshagen  zou ik aanvullend op uw 

keurige notitie nog een klein hoofdstuk willen toevoegen: groen en voedselvoorziening. 

 

In toenemende mate bespeuren wij de behoefte bij mensen om niet alleen lekker in de tuin te 

kunnen ont-stressen (geestelijke gezondheid) maar ook steeds meer gericht bezig te willen zijn met 

het “ eigen voedsel” verbouwen.  

Hier zou de gemeente een mooi aanknopingspunt kunnen vinden om mens en natuur weer aan 

elkaar te koppelen. Deze cyclus gedachte zou ook mooi tot uiting kunnen komen als de gemeente 

haar compost beleid zou gaan oprekken en de moestuinen terwille zou kunnen zijn in het jaarlijks 

verschaffen van een grote transportlading met compost tv de collectieve verbetering/verrijking van 

de grond voor het nieuwe oogst jaar. Zeker voor mensen met een geringe portemonnee is dit een 

bijdrage die hen vooruit zal helpen. 

 

 

M.vr.gr. 

 

 

Siemen Veenstra 

Voorzittter 

Zwolle 

 

 

 
 
 
 

http://m.vr.gr/


4 Reactie Peter van Beek  
 

1 12 2014  

Hoi Rienko, 

 

Concept Groene Agenda is een mooi document en verhelderende opsomming van alle projecten die 

gerealiseerd zijn en die nog actueel zijn. Ik ben blij dat jullie geluisterd hebben naar alle groene 

burgersignalen. Goed dat het eetbare aspect een plaatsje heeft gekregen. Ik ben benieuwd wat het 

faciliteren door de gemeente inhoud. 

 

Ik zou willen toevoegen:  

Zwolle moet gaan voor: 

* zo veel mogelijk hergebruik bomen; 

* bomen op die plek planten om te voorkomen dat ze bij het volgende herinrichtingsplan er weer uit 

moeten. Nieuwe bomen krijgen nauwelijks de kans om volwassen te worden, vooral langs wegen; 

* bij het leggen van kabels en leidingen rekening houden met de mogelijkheid om bomen te planten. 

Bomen kunnen vaak niet meer een plek krijgen omdat de kabels en leidingen er liggen, vooral 

stads/straatgroen. 

* het veel te clean maken van parken en groenstroken (wegen kan ik mij voorstellen). De bodem 

verarmt hierdoor, er wordt niets toegevoegd en de biodiversiteit/bodemleven, verarmt dus. Kan ook 

een besparing opleveren qua onderhoud. Een goede bodem zorgt voor gezondere bomen met 

minder ziektes (en dus minder kap). 

* buitengebied wordt bij herinrichtingen kaler en het wordt gecompenseerd door bosperceeltjes 

(voorbeeld Aalvangersweg/Zuthemerweg). Zou mooi zijn als de lijnvormige bomenrijen 

teruggeplaatst worden op nieuwe perceelsgrenzen. 

* Bij aanplant bomen het eetbare aspect meenemen in alle plannen. Wel rekening houden met 

locatie gezien het onderhoud, schade en fijnstof. 

 

Ik wil wel meedenken uit naam van de VLO en Eetbaar Zwolle. Bedankt voor de uitnodiging. 

 

Groet, Peter van Beek 

 



5 Reactie Reine Gadella  
 
Groenbeleid gemeente Zwolle 
“Waar moet de gemeente volgens jou in haar groenbeleid op inzetten? Kies jouw top drie.” 
Stuk naar aanleiding van de “Dialoog over toekomstig groenbeleid in Zwolle ( De Groene Agenda )” 

Wijkcentrum Holtenbroek, Zwolle. 

woensdag 29 april van 19.30 tot 22.00 uur. 

zwolle.nl/groenedialoog 

INHOUD 
Samenvatting 

INLEIDING 

De toestand in de wereld (en dus ook in Zwolle) 

Biodiversiteit 

De Bodem 

Economie versus ecologie 

Ecologie versus gemeente Zwolle de 

kansen 

De stad als oase 

De opzet van de avond per 

onderwerp 

Prioriteiten 

Biodiversiteit. 

Groen algemeen 

De aangeboden onderwerpen 

Straat of buurt richt groen zelf in 

Groene initiatieven voor tijdelijk braakliggend terrein 

Stadslandbouw (... en buurttuinen) 

Park als werkomgeving 

Groen als podium voor evenementen 

Natuurlijke speelplaatsen 

Sporten in het groen 

Groene gevels en groene daken 

Meer soorten planten en dieren in de stad 

Zonnepanelen in het park 

Educatie over natuur en milieu 

Eigen ervaringen 

Aanbevelingen 

Samenvatting 
Vanuit de natuur, het groen, gezien is er wereldwijd, en dus ook lokaal, geen economische crisis 

gaande maar een ecologische crisis . 

Het groenbeleid van de gemeente zal daarom zoveel mogelijk moeten worden afgestemd op de 

kansen en mogelijkheden voor ál het leven. Met het stimuleren van verantwoorde ontwikkelingen op 

het terrein van biologische (of liever nog biodynamische) 

teelt en van biodiversiteit. 

Niet langer volgens de “hoe kan het goedkoop en hoe levert het zoveel mogelijk op”waarden 

uit het 

kortetermijndenken van de huidige, aan alle kanten falende, economie, maar vanuit: “hoe kunnen 

onze toekomstige generaties nog leven op deze planeet en wat geven we door”. 

In Zwolle bruist het al van initiatieven die een dergelijke ontwikkeling nastreven. Het is dus zaak om 

deze initiatieven in alle opzichten te steunen en te faciliteren. Soepel omgaan met de vaak al te starre 

regelgeving, meedenken en mogelijkheden scheppen. Inspireren en stimuleren. 

Dat hoeft helemaal niet veel te kosten, want veel mensen zetten zich er al vrijwillig voor in. De 

opbrengsten zullen uiteindelijk zelfs 

economisch zeker 

interessant zijn... 

INLEIDING 
Op 29 april konden we tijdens de ‘Groene Dialoog’ meepraten over de toekomst van het groen in 

Zwolle. 

We werden verwelkomd met een keuzeformulier (waarop we onze persoonlijke top drie mochten aankruisen). 



Na de koffie werd de avond werd ingeleid en er werd uitgelegd dat De Groene Agenda zoals die al bestond in 

grote lijnen nog heel geschikt was en vooral alleen bijstelling behoeft. 

Vervolgens werden de aanwezigen gevraagd zich op te splitsen in vier groepen waarin de thema’s van het 

keuzeformulier groepsgewijze werden besproken. 

Er was gelegenheid om in drie van de vier themagroepen mee te praten. Na afloop volgde een beperkte 

samenvatting door de wethouder, Filip van As. 

Persoonlijk had ik al direct problemen met de vraagstelling: 

Hoe kun je een “top drie” kiezen als de verschillende onderwerpen elkaar voor een groot deel 

overlappen? 

Wat naar mijn idee vooraf zou moeten gaan als belangrijkste uitgangspunt voor het ontwikkelen 

van groenbeleid de zorg voor biodiversiteit werd ondergeschoven als deelonderwerp “Meer 

soorten planten en dieren in de stad”. 

Het lijkt daarmee dat er binnen de gemeente onvoldoende kennis en/of bewustzijn is voor de 

werkelijke situatie, zowel hier te lande als wereldwijd. 

Ik ga hier eerst dieper op in voordat ik naar de beschrijving van de avond zelf terugkeer. 

De toestand in de wereld (en dus ook in Zwolle) 
Er is wereldwijd een enorm probleem aan het ontstaan. O.a. af te lezen aan de grootschalige 

bijensterfte, die voor de mens zelf al direct levensbedreigend kan worden. De biodiversiteit in 

bewoonde en ontgonnen gebieden holt sterk achteruit door met name grootschalige 

landbouwmethoden waarbij, o.a. door het gebruiken van slechts een beperkte selectie van eetbare 

gewassen, de teelt van eenjarigen in monoculturen en het overvloedig plat spuiten van ongewenste 

kruiden, het bestrijden van insecten en schimmels en de toepassing van kunstmest, al het andere 

natuurlijke leven op volkomen onverantwoorde schaal wordt aangetast, beperkt en uitgeroeid. De 

biodiversiteit staat zwaar onder druk! 

De insectensterfte (niet alleen de bijen hebben het moeilijk) leidt weer tot problemen bij andere diersoorten 

zoals vogels en andere dieren die insecten eten. En die op hún buurt weer zouden kunnen zorgen voor een 

balans tussen de verschillende soorten. En die van nature altijd een belangrijke rol speelden in het voorkomen 

van plagen... 

De bodem in gebieden met grootschalige landbouw sterft, waardoor de natuurlijke opname door 

koolstofbindende systemen in de bodem stil komt te liggen en voedingsstoffen voor de planten niet meer 

worden aangemaakt en vastgehouden. Voordat de mens grootschalig ingreep werd koolstof immers op grote 

schaal in de bodem gebonden en is als fossiele brandstof terug te vinden. 

Niet alleen hebben we de natuurlijke kringlopen onderbroken, we putten de nog aanwezige voorraden met een 

immense snelheid uit. Hierbij komt de natuurlijk opname van CO 2 in de bodem door ons handelen in 

landbouwgebieden helemaal stil te liggen. 

Biodiversiteit 
Ruim een derde van alle bekende soorten wordt met uitsterven bedreigd. De mondiale biodiversiteit is gedaald 

tot 70% van wat het oorspronkelijk was en de Nederlandse biodiversiteit is nog verder gedaald, tot nog maar 

15% van wat het oorspronkelijk was (zie grafiek). bron : Natuurmonumenten.. 

 

 
 

 

Niet alleen de biodiversiteit wordt door voornoemde handelswijzen (ook hier lokaal) grootschalig aangetast de 

lijst met uitgestorven en bedreigde soorten is nog nooit zo snel gegroeid als in de afgelopen jaren. Ook de CO 2 



uitstoot en die van andere broeikasgassen zoals methaan (met name door grootschalige veeteelt) stijgt 

onvoorstelbaar snel. 

Samen met het kappen en verbranden van onze bossen en wouden (sinds het begin van de industriële revolutie is 

wereldwijd de helft al verdwenen!) en de steeds sterker vervuilende en minder rendabele methoden van de 

winning van fossiele brandstoffen (fracking / teerzand), wordt in 

combinatie met complete verwoesting van landschappen onze natuurlijke herstelcapaciteit steeds sterker 

aangetast. We teren elk jaar meer in op de natuurlijke aanwas (in augustus is de jaarlijks geproduceerde 

capaciteit al op, de laatste vier maanden van het jaar teren we alleen maar in). 

Elke verdwenen soort is definitief weg, vergiftigde landschappen herstellen uiterst langzaam. De 

aller”laagste” soorten zoals bacteriën, schimmels e.d. passen zich nog redelijk snel aan, maar al het 

“hogere” leven krijgt het steeds moeilijker. 

In combinatie met de klimaatverandering, waarvan de gevolgen nog lang niet in kaart zijn, is er een 

enorme verwoesting gaande. 

De Bodem 
2015 is uitgeroepen tot het (internationaal) Jaar van de Bodem (zie jaarvandebodem. nl ). 

Onze bodems zijn bedreigd; we verliezen in rap tempo gezonde vruchtbare grond. We zijn het contact met de 

grond onder onze voeten verloren, letterlijk. Ook in Nederland geldt dat de bodem niet op een duurzame manier 

wordt gebruikt, zodat hij zijn vele functies niet goed meer kan vervullen. Door intensieve landbouw is de 

aandacht voor de bodem de laatste decennia enorm afgenomen. 

Gevolg is dat de bodem op veel plaatsen dood is, dat waardevolle stoffen niet meer goed worden 

vastgehouden maar uitspoelen en eroderen. Ook de belangrijke functie: het vastleggen van CO 2 wordt dan niet 

meer vervuld. 

Economie versus ecologie 
Er heerst in feite geen economische crisis (die bestaat immers alleen binnen kunstmatige systemen) 

er is een ecologische crisis gaande. In wetenschappelijke kringen wordt al gewezen op de serieuze 

mogelijkheid van een nieuwe massaextinctie 

zie 

wikipedia.org/...Massaextinctie 

. 

Ecologie versus gemeente Zwolle - de kansen 
Ik heb reeds geruime tijd de indruk dat de gemeente Zwolle te eenzijdig inzet op de zgn. sterke 

economische positie van onze stad. Veel waarden, waaronder ecologische, worden daaraan 

ondergeschikt gehouden. 

Initiatieven die vanuit duurzaam opzicht ronduit slecht zijn, door het hoge energiegebruik (o.a. 

ijsbeeldenfestival), en/of die veel verkeer van buitenaf veroorzaken, of die onverantwoord zijn voor wat betreft 

de manier van produceren van het aanbod met te weinig oog voor fair trade en duurzame productie worden 

kritiekloos de stad ingehaald omdat het goed zou zijn voor de lokale economie. 

Er wordt in Zwolle buitengewoon veel geïnvesteerd in infrastructuur, het lijkt zelfs alsof die sector geheel buiten 

de bezuinigingen wordt gehouden... 

Het groen onderhoud wordt op dit moment vooral beoordeeld op kosten niet op biologische wenselijkheid en 

noodzaak. Op grote schaal wordt de bestaande natuur aangeharkt, ontdaan van 

verschillen, struiken worden vervangen door gras en dat laatste wordt dan niet zelden zo vaak 

gemaaid dat veel wilde planten helemaal geen kans meer krijgen tot wasdom te komen. Los van dat ik 

persoonlijk niet goed snap hoe “vaak maaien” goedkoper kan zijn dan “ één keer per jaar snoeien” . 

Daarmee worden hele gebieden in de stad en de parken heel erg open en mede daarmee 

onherbergzaam voor een rijk plantaardig en dierlijk leven. 

De in het “ concept GROENE AGENDA 20152025 

” genoemde bruikbaarheid en bereikbaarheid van de parken is in mijn beleving voor de biodiversiteit niet 

bevorderlijk geweest, integendeel.De vraag dringt zich dan ook op: waarom zijn we zo bang geworden voor 

natuurlijke verwildering? 

Lees ook: 

Biodiversiteit heeft economische waarde (milieuloket.nl) 

Bijenlint Zwolle een inventarisatie In dit stuk, geschreven voor Bijenlint Zwolle, worden de mogelijkheden 

geïnventariseerd voor het verbeteren van de biodiversiteit, de bijkomende omstandigheden en mogelijke 

beheeraanpassingen in Zwolle met als directe aanleiding de (wereldwijde) bijensterfte. 

De stad als oase 
Stedelijke gebieden kunnen een oase zijn voor allerlei soorten, juist omdat de voornoemde toepassing van 

levensbedreigende bestrijdingsmiddelen in het stedelijk gebied gemakkelijk vermeden kan worden. Maar dan 

moet er wel het hele jaar door voldoende aanbod zijn, veel verschillende bloeiende planten in voldoende 

aantallen voor ook de bestuivende insecten. Dat is alleen met een rijke, beschermde variatie te realiseren. 



Ik kan me nog heel goed herinneren dat de toenmalige “plantsoenendienst” inzette op rijke bermen met veel 

wilde planten. Mede als gevolg van dit, ooit onder leiding van Gerard Mostert gestarte uiterst planten 

diervriendelijke beleid, behaalde Zwolle in 2006 de titel “Groenste Stad van Europa”. 

Nu klinkt het vaak alsof Zwolle nog steeds denkt aanspraak te kunnen maken op die titel terwijl er tegelijk op 

dit moment in mijn beleving een enorme verschraling en kaalslag plaatsvindt. 

Ik ben dan ook werkelijk geschrokken van dat een opvatting uit het oude economisch denken oppassen dat er 

zich geen beschermde soorten (uit de rode lijst) vestigen op braakliggende stukken 

met een andere dan natuurlijke bestemming door onze wethouder werd genoemd als iets om 

rekening mee te houden! 

Waarom springen we geen gat in de lucht als dat gebeurt?! 

 

Tot zover de inleiding... 

De opzet van de avond - per onderwerp 
Prioriteiten 
Biodiversiteit. 
Zoals uit de inleiding blijkt is er, als het over natuur gaat, mijns inziens slechts één hoofdprioriteit: 

biodiversiteit. Daar zal in eerste instantie het accent op moeten liggen. Want als we die nog meer 

verwaarlozen loopt de mensheid zelf gevaar: 

Al het andere dat met groen te maken heeft hoort er wat mij betreft op aan te sluiten of diepgaand 

rekening mee te houden. 

Van het in de enquête genoemde “mijn gewenste voorkeuren beperken tot drie prioriteiten” kan geen 

sprake zijn. Alles heeft met elkaar te maken én er is veel overlap. 

Groen algemeen 
Recent onderzoek heeft nog eens bevestigd dat de woonsfeer in groene, tuinrijke gebieden een 

betere sfeer en lichamelijk en geestelijke gezondheid oplevert. Het belang van een gevarieerde 

groene omgeving mag dus vooral niet onderschat worden! Met name bomen hebben in meerdere 

opzichten een bijzonder gunstige invloed. 

De aangeboden onderwerpen 
Straat of buurt richt groen zelf in 
Natuurlijk! Waar mensen hiervoor willen kiezen: geef als gemeente alle ruimte, stel niet allemaal 

ingewikkelde voorwaarden vooraf inclusief het stellen van eisen voor als het mogelijk mis gaat. Geef 

de mensen vertrouwen. 

Help als gemeente bij de eerste voorbereidingen van de aanleg (ontruimen indien gewenst en 

compost leveren bij schrale grond). Vervolgens gaat het vanzelf! (en kost het de gemeente niets 

meer). Een open houding van en intensief contact met de wijkbeheerder doet wonderen. 

Groene initiatieven voor tijdelijk braakliggend terrein 
Hier geldt in hoofdlijnen hetzelfde als voor de eigen buurt. Frustreer initiatieven niet met allerlei 

voorwaarden. Geef vertrouwen! En vooral: probeer niet hier ook nog eens geld mee te vangen om het 

financiële probleem dat ontstaat is door de teruglopende economie, het stukgelopen grondbeleid, te 

verlichten. Het is simpelweg niet reëel om een algemene kostenpost te verhalen op kleine lokale 

initiatieven. Wees vooral blij dat er lokaal geproduceerd kan gaan worden. Dat is, economisch gezien, 

op zich al aantrekkelijk voor de stad! 

Stadslandbouw (... en buurttuinen) 
Gelukkig hoorde ik de zorg voor biodiversiteit door meer mensen benoemen als uiterst belangrijk item. 

En als je kijkt wat er op dit moment al van onderaf gebeurt en wat er aan mogelijkheden zijn is daar 

nog gemakkelijk iets aan te doen en te verbeteren: 

Buurttuinen 

hebben vanuit zichzelf een gevarieerde beplanting, dat contrast is des te groter als ze 

neerstrijken op een van de eerder door de gemeente kunstmatig aangelegde en onderhouden 

grasvelden 

Buurttuinen 

gebruiken over het algemeen geen bestrijdingsmiddelen en zorgen van nature beter 

voor de bodem dan de reguliere landen 

tuinbouwsector. Met gebruikmaking van natuurlijke mest 

en compost. 

Park als werkomgeving 
Als dat kan en het de hoofddoelstelling (alle ruimte voor biodiversiteit) niet in de weg zit... waarom 

niet? Het lijkt mij niet iets waar de gemeente zelf veel voor hoeft in te richten of te investeren. Laat het 

nader te ontwikkelen beleid van de vraag afhangen... 

Groen als podium voor evenementen 



Bij evenementen wordt het groen over het algemeen ondergeschikt gemaakt, het lijdt er ook sterk 

onder. De onrust van een evenement verstoort allerlei ander natuurlijk leven. 

Het lijkt alsof evenementen vooral uit economische overwegingen de stad worden binnengehaald, 

terwijl er tegelijk nagenoeg geen oog is voor of het wellicht een stuk duurzamer zou kunnen. De 

hoeveelheid extra verkeer en de enorme berg afval die achterblijft is in mijn ogen schrikbarend. Met 

als extreem voorbeeld het “5 mei festival”. Recent viel na afloop de enorme hoeveelheid afgeknipte en over een 

breed gebied verspreide tiewraps op. Vooral die in het gras lopen de kans met maaien 

versnipperd te worden met alle schadelijke gevolgen voor het dierenleven van dien. 

Ik stel voor om alles in het werk te stellen om de schade en de overlast zoveel mogelijk te beperken. 

En vooral zeer behoedzaam om te gaan met de buitengebieden. In die zones de rust hoe dan ook 

zoveel mogelijk handhaven. 

Natuurlijke speelplaatsen 
Toen ik nog jong was was dat er gewoon! Er waren altijd wel landjes waar wij als kinderen vrij onze 

gang konden gaan, waar niet gekeken werd of het misschien weleens “te gevaarlijk” zou kunnen zijn. 

Waar we gewoon in bomen konden klimmen. Waar het contact met de natuur vanzelfsprekend was en er veel te 

ontdekken was. 

Dit is in schril contrast met bijvoorbeeld de grote stenen vlakte met wipkippen nabij het dierenpark in 

Park de Wezenlanden. 

Leren doen kinderen over het algemeen vanzelf. Als het aanbod divers is. Als er eenvoudige 

begeleiding is door mensen die iets kunnen vertellen over bijvoorbeeld de giftigheid van bepaalde 

planten. Dat sommige dieren agressief kunnen worden als ze zich in het nauw gedreven voelen en 

hoe je dat kunt zien en voorkomen. 

Niet alles wat mogelijk gevaarlijk zou kunnen zijn weghalen, maar kinderen leren ermee om te gaan! 

Sporten in het groen 
Sporten prima. In een groene omgeving? Beter. Lijkt me verder vooral een onderwerp voor een 

andere afdeling. 

Groene gevels en groene daken 
Stimuleren door voorlichting. Verder zou bij (ver)bouwplannen op de mogelijkheden gewezen kunnen 

worden. Voorlichting over het belang van het bufferen van regenwater bijvoorbeeld. 

Dit laatste stimuleren door lagere waterschapslasten in het vooruitzicht te stellen maakt het logischer 

en begrijpelijker. 

Datzelfde geldt overigens ook voor particulieren die volgens de laatste trends hele tuinoppervlakten 

versteend hebben. Dit ontmoedigen door hogere waterschapslasten in het vooruitzicht te stellen lijkt 

me een goed plan. Natuurlijk voorafgegaan door een uitgebreide voorlichtingscampagne. 

Bestaande daken zijn vaak niet zwaar genoeg uitgevoerd om achteraf van begroeiing te kunnen voorzien, dus 

dat 

levert onevenredige kosten. 

Meer soorten planten en dieren in de stad 
Natuurlijk dit 

is de echte hoofdzaak: meer biodiversiteit! 

De aarde is niet van ons, wij zijn van de aarde. Al het leven heeft evenveel rechten en hoe meer 

variatie hoe meer overlevingskansen voor alles en iedereen. De evolutie is niet een kwestie van 

“survival of the fittest”. Dat is een achterhaald standpunt. Inmiddels is aangetoond dat we overleven, 

juist dankzij samenwerking en diversiteit! 

Zie verder onder Biodiversiteit 

Zonnepanelen in het park 
Dit heeft helemaal niets met groenbeleid te maken. 

Binnen de groep waar ik deel van uitmaakte, was men het erover eens dat het absurd zou zijn om 

openbaar groen op te offeren voor zonnepanelen e.d. 

Er zijn genoeg daken (ongeschikt voor begroeiing omdat ze het gewicht van groen niet kunnen 

dragen) die wél uitstekend gebruikt kunnen worden voor dergelijke toepassingen. Met name op 

bijvoorbeeld industrieterreinen. 

Educatie over natuur en milieu 
Als we er eerst voor zorgen dat de ons omringende natuur weer alle kansen heeft is er ook alle kans 

om er iets leerzaams over te vertellen. Want als we niet snel zorgen voor verbetering verwordt 

educatie immers tot een soort geschiedenisles, van kijk: zo zag het er vroeger uit. Toen er nog wél 

veel soorten waren... 

Eigen ervaringen 
Ik heb in mijn wijk (Assendorp) al veel (grote) bomen zien verdwijnen die niet meer vervangen werden 

(zoals beleid zou zijn). 



Het snoeien van struiken gebeurt vaak zo rigoureus dat het oude hout versplintert wordt. 

Gras wordt relatief vaak gemaaid. De bermen van wegen, de taluds van vaarten en waterpartijen, zijn 

de afgelopen jaren in mijn beleving steeds armer aan bloeiende soorten geworden en worden niet 

zelden gemaaid als ze op z’n mooist zijn. 

De parken zijn de laatste jaren vooral aangepast naar meer gebruiksmogelijkheden voor mensen. De 

biodiversiteit en schuilmogelijkheden voor dieren echter, zijn daarbij sterk onder druk komen te staan, 

met name door de toegenomen openheid en de klaarblijkelijke opruimwoede (“als het er maar netjes 

uitziet”). 

“Groen moet goed en veilig bruikbaar en bereikbaar zijn” gaat erg vaak ten koste van de leefbaarheid 

voor kleine (zoog)dieren en vogels. Het besef dat de aarde er niet alleen voor ons mensen is zou wat 

meer voelbaar en zichtbaar mogen zijn in de inrichting: aandacht voor schuilen 

nestelmogelijkheden. 

Bomen worden in mijn beleving zo grondig gesnoeid dat het lijkt alsof voortdurend verdunning plaats 

vindt. Juist in deze tijd is verdichting én extra aanplant van bomen meer dan ooit wenselijk. 

Opbrengsten 

Het overgrote deel van het gemaaide en gesnoeide materiaal zou vanuit de kringloopgedachte weer 

teruggegeven moeten worden aan de natuur. Dat kan in de vorm van compost maar ook bijv. in de 

vorm van beschikbaar gestelde houtsnippers voor lokale initiatieven als buurttuinen. Dat blijkt steeds 

minder of helemaal niet mogelijk te zijn of te gebeuren. Veel materiaal gaat de vergassing in, 

houtsnippers schijnen te worden verkocht naar een bedrijf buiten de stad. Dat zijn geen gewenste 

ontwikkelingen! 

Het idee dat biomassa een goed alternatief voor fossiele brandstof is berust op een ernstig 

misverstand. Op een dergelijk manier “afval” benutten onderbreekt de mineralenkringloop en levert op 

den duur vooral problemen op. CO 2 neutraal 

is een illusie gezien de ernstige wereldwijde aantasting 

van de natuur. Een gezonde, levende bodem heeft enorm baat bij voldoende composteerbaar afval. 

Juist dan wordt er meer CO 2 vastgelegd. 

De “Doe mee ideeënkaart” ( www.geopoort.nl/doemee ) is verre van compleet, veel buurttuinen zijn niet 

terug te vinden. 

Aanbevelingen 
Stimuleren van initiatieven van onderaf. Niet meteen met regels en voorschriften schermen. Niet 

proberen er meteen geld uit te slaan. De belangen van de burgers zijn de belangen van de stad. Zoek 

samenwerking met alle verschillende initiatieven die er al zijn! 

De sociale waarde van dergelijke initiatieven is gebaat bij ruimhartig beleid. Overleggen i.p.v. van te 

voren drempels opwerpen (zoals nu nog regelmatig gebeurt). 

En vooral: wees niet zo bang voor een beetje minder aangeharkt uiterlijk. Juist in de rafelranden is de 

meeste diversiteit, het meeste leven te vinden. 

Faciliteren en bemiddelen, daar is behoefte aan! 

Reiné Gadellaa 

Zwolle 

Bio 

Actief gestart met denken over duurzaamheid in 1972 wakker 

geschud door het eerste rapport van de Club van 

Rome “ 

Grenzen aan de groei”. 

Initiatiefnemer van en/of werkzaam voor: 

www.duurzaamzwolle.nl 

www.ecodorpzwolle.nl 

www.zwolleintransitie.nl 

www.zowell.nl 

huisvanvriendschap.org 

www.bijenlintzwolle.nl 

Beroepsmatig o.a. getekend aan en geadviseerd bij:MMWZ (De Bongerd, De Nooten). 

6 reactie Harry van Wezel en  Gerard Mostert  

VOORTSCHRIJDEND INZICHT BETREFFENDE HET EFFECT VAN STUIFMEEL EN EN POLLEN 

OP HOOIKOORTS EN ASTMA. 

De Gemeente Zwolle  staat landelijk bekend als  vooruitstrevend op het gebied van:   



X   Groenstructuurplan en Bomennota. 

X  Afschaffen van chemische bestrijdingsmiddelen. 

X   Natuur educatie programma's en speelplaatsen waar kinderen met en zonder beperking samen 

spelen. 

Dit heeft tot gevolg gehad dat  aan Zwolle het predicaat van de Groenste  Stad van Europa is 

toegekend. De Gemeente wil deze voorsprong behouden en heeft als nieuwe richting het 

Groenbeleidsplan 2015- 2025 opgesteld: 

Andere tijden-nieuwe  richting: "de Groene Loper". 

De hoofdopzet is om de bewoners via een dialoog zelf te betrekken bij de inrichting en het beheer van 

het groen in hun woonomgeving.  

 

Bij het lezen van de nota is ons vooral opgevallen dat er weinig aandacht is besteed aan de volgende 

zaken:  

1. ZWOLLE GROENE en GEZONDE STAD 

2. ZWOLLE, GROENE BTB STAD voor mensen met een beperking (BTB=Bereikbaar, Toegankelijk 

en Bruikbaar) 

 

Ad 1. GEZONDHEIDS ASPECT  - ZWOLLE GROENE en GEZONDE STAD 

In de nota wordt aangegeven dat groen een POSITIEF effect zou hebben op  een aantal ziektes, 

waaronder astma. Dit wordt niet adequaat onderbouwd en het valt te betwijfelen of hier wel voldoende 

aandacht aan is besteed. 

In het hoofdstuk over Zwolle als GEZONDE STAD wordt volledig voorbijgegaan aan het feit dat zowel 

astma en hooikoorts veroorzaakt kunnen worden door stuifmeel en pollen die van bomen, struiken en 

vooral van grassen die hier in Zwolle veel voorkomen. De cijfers liegen er dan ook niet om. In 

Nederland hebben meer dan 3.5 miljoen mensen last van hooikoorts en meer dan 1 miljoen patienten 

lijden aan astmatische ademhalings problemen. We weten dit al jaren en degenen die daaraan lijden 

worden gewaarschuwd voor de verspreiding van stuifmeel en pollen op de gezondheid. Nieuw is de 

kennis over dit onderwerp dus niet.  Wat wel vrijwel nieuw is, is dat het in de GROENWERELD tot op 

heden sterk ONDERBELICHT is gebleven. Door gebrek aan kennis wordt er totaal geen rekening 

gehouden met de geweldige overlast en gezondheidsproblemen die stuifmeel en pollen voor deze 

enorme groep patienten kunnen hebben.  DAAR WILLEN WE WAT AAN DOEN. Met name door in 

deze nota met de Gemeente in de VOORTREKKERSROL  het als BELEID in 

de AFWEGINGSKALENDER op te laten nemen dat de hoeveelheid, produktie en verspreiding van 

stuifmeel en pollen binnen de Gemeente wordt teruggedrongen.   

Hoe stellen wij ons dit voor:  

Door een groepje DESKUNDIGEN samen te stellen dat bestaat uit zowel de medische als  uit de 

groene hoek.   Zij kunnen aangeven hoe en welke maatregelen kunnen worden genomen om het 

hooikoorts/astma probleem terug te dringen.  

 

Ad 2. ZWOLLE GROENE BTB stad. Het is ons opgevallen date er vrijwel geen aandacht bested 



wordt aan de  Bereikbaarheid, Toegankelijk en de Bruikbaarheid  van het GROEN. Ook dit onderwerp 

zal als beleid  moeten worden OPGENOMEN. 

BEIDE VOORSTELLEN MOETEN KUNNEN LUKKEN 

Gerard Mostert, groenspecialist (038 4650345)   

Harry van Wezel: medisch specialist (Tel: 0653242134, e-mail: hbvwezel@gmail.com) 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Verslagen Dialoog avond 29 april (tafel 1, 2, 3, en 4 incl. de reacties op flappen) 

Dialoog over Toekomstig Groenbeleid in Zwolle 

Tafel 1 Thema’s : Straat of buurt richt groen zelf in – Groene initiatieven voor 

tijdelijk braakliggend terrein – Stadslandbouw. 

 

Groep 1 – eerste algemene inbreng: 

 Groentefabriek: ik zie iets/stuk grond en wat moet ik doen/wie benader ik. 

 Minder bureaucratie. 

 Bij wie kan ik terecht. 

 Hoe koppel je verschillende initiatieven, overzicht ontbreekt. 

 Wat kan een straat zelf ondernemen en aan welke voorwaarden moet je voldoen. 

 Waar (locatie) biedt de gemeente de mogelijkheid ecologisch te bouwen. 

 Hoe komen vraag en aanbod bij elkaar – waar kunnen mensen van elkaar leren. 

 Hoe houd je de goede balans tussen de groenstructuur in de wijk en de initiatieven vanuit de 

wijk. 

Ik zie iets en wat moet ik doen: 

- Vaak weet je niet wie de eigenaar is van een braakliggend stuk grond. Als de gemeente zelf niet de 

eigenaar is, wordt niet doorverwezen of de naam van de eigenaar vrijgegeven. Dit geeft het gevoel 

van het kastje naar de muur gestuurd te worden. Geef het overleg met de eigenaar vrij. 

Hoe koppel je verschillende initiatieven: 

- Genereer een database van braakliggende stukken grond. De gemeente heeft kennis van de grond, 

kent de geschiedenis en kan er ook een waarde aan toekennen. Opnemen in het beleid van de 

gemeente. Wat zijn potentiële plekken en koppel hieraan de initiatieven. Kansen voor rol als 

verbindingsofficier/een loketfunctie voor de gemeente. 

 Voorbeelden:  

  - initiatief om van braakliggend terrein in de Tippe struinnatuur te maken liep vast op een 

economisch belang bij de gemeente. 

  - bij Schellerhoeve moest betaald worden voor braakliggend terrein. Hier zit verschil in. 

Duidelijkheid in beleid bij de gemeente. 

Moet alles kunnen: 

- we nemen de aarde terug; 

- bezuinigen houdt niet in dat voorgeschreven wordt hoe burgerparticipatie uitgevoerd moet worden; 

- met buurt in gesprek blijven – buurt moet zich wel gehoord voelen; 

- wiens verantwoordelijkheid is het – grens zoeken tussen algemeen en individueel belang; Zoek 

draagvlak maar waar ligt grens, kan één iemand alles tegenhouden. 

- goede communicatie is belangrijk. 

 

Bij wie moet ik terecht: 

- gemeente legt zaken bij burgers neer en mist zelf visie; 

- is “groen Zwolle” een morele verantwoordelijkheid?  

- de groene agenda zou een visiestuk moeten zijn. 

 

Rol Gemeente: 

- Ondersteunen van initiatieven. 

- Wat is het doel/het belang van natuur - helder maken als gemeente zelf. 

- Geef vertrouwen aan burgerinitiatieven en zorg er als gemeente voor daarbinnen sturend te zijn. 



Niet alles loslaten. 

- Laat burgers participeren/meedenken. 

- Geef een raamwerk waarbinnen initiatieven kunnen plaatsvinden. Een soort vangnet. 

- Denk als gemeente actief mee, koppel uitkomsten sneller terug en ondersteun initiatieven. 

Groep 1 heeft geen aantekening gemaakt op het vel papier dat op tafel lag. 

 

Groep 2 - eerste algemene inbreng: 

 Mogelijkheden tot ontwikkeling – zowel kleinschalige als grootschalige ontwikkeling op 

permanente locaties. 

 Hoe een buurt stadslandbouw kan tegenhouden. 

 Buurtinitiatieven - vertrouwen wederzijds. 

 Samenwerking tussen buurt en bedrijven. 

 Professionalisering stadslandbouw. 

Mogelijkheden tot ontwikkeling/mogelijkheden voor een permanente structuur: 

- Gemeente is grondeigenaar van veel braakliggende terreinen waar de komende jaren niets mee 

gaat gebeuren. Voor stadslandbouw is het van belang voor een langere periode gebruik te kunnen 

maken van gronden.  

- Hoe professioneler hoe meer tijd er nodig is voor opbouw. Er wordt een grens genoemd van 10 jaar 

voor het pachten.  

- Neem de stadslandbouw serieus. Braakliggende gronden hoeven in dit geval de gemeente niet veel 

te kosten terwijl het veel op kan leveren. 

- Betrek boeren rondom de stad (Mastenbroek) hierbij. 

- Stadslandbouw zou voor iedereen moeten zijn - niet alleen voor de “traditionele” boeren. 

- Neem als basis de “professionele” boeren en zoek de samenwerking met (jeugdige) ondernemers / 

samenwerking met scholen; 

- Zorg voor een goed verdienmodel – eventueel samen met zorginstellingen – en werk niet alleen op 

vrijwillige basis; 

- Betrek naast braakliggende terreinen ook het snippergroen in de stad. 

Samenwerking / spanningsveld omwonenden: 

- Houd er rekening mee een gezond groen beleid te voeren (volksgezondheid). Er zijn mensen die 

last van de natuur (bloeiende bermen) hebben (hooikoorts), terwijl het mogelijk moet zijn ook hen van 

de natuur te kunnen laten genieten. Zorg voor volksgezondheid op het vlak van allergie en hooikoorts 

is een vrij onbekend fenomeen. Creëer bewustwording. 

- Het maaibeleid kan een spanningsveld in de samenwerking oproepen. 

- Blijf elkaar informeren. 

- Creëer grotere betrokkenheid met omwonenden mogelijk dmv participatie. 

- Maak de gemeente procesbegeleider tussen initiatiefnemer en omwonenden. Omwonenden zijn 

soms erg bezorgd dat het “een rommeltje” wordt. 

Buurt in relatie tot bedrijven: 

- beleid nodig om te kunnen toetsen /  kies voor transparantie; 

- voor braakliggend terrein wordt geld gevraagd, terwijl dit voor starters financieel vaak niet op te 

brengen is; 

- niets doen met de grond is duurder dan gratis laten gebruiken (braakliggend terrein); 

- kijk samen naar wat er nodig is. Kijk niet vanuit beperking, maar geef ruimte (ja, mits…) en denk 

mee in mogelijkheden (vb Vogellanden). 

 

Professionalisering: 

- lef hebben om pioniers de ruimte te geven; 



- grond / opstallen beschikbaar stellen; 

- vind niet zelf “het wiel” uit (kijk bij bijv. gemeente Groningen of Rotterdam) 

- meedenken in afzetkanalen - verdeelpunten 

- faciliteren in regelgeving 

 

Rol Gemeente: 

- meedenken bij planologie en regelgeving (soepeler bij boerderijwinkels); 

- is grondbezitter – kennismakelaar met inhoudelijke kennis; 

- mediator tussen wijkbewoners en initiatieven; 

- zorg voor transparantie; 

- verbinden van verschillende partijen; 

- visie opstellen / terugvragen wat haalbaar is in economische duurzaamheid (“tegenprestatie”). 

Aantekeningen groep 2 op vel papier dat op tafel lag: 

 Straat of buurt richt groen zelf in: 

In combinatie met eetbaar groen. Vaker denken aan fruit- en notenbomen! 

 Stadslandbouw: 

Stukken grond hiervoor gratis beschikbaar stellen. Is geweldig voor de saamhorigheid en 
kinderen worden er zo ook bij betrokken. 

Groep 3 – eerste algemene inbreng: 

 Beter faciliteren van braakliggend terrein / juiste partijen bij elkaar brengen / drempels 

wegnemen. 

 Geef een vervolg aan initiatieven die gevestigd zijn en weg moeten – zoek naar aansluiting bij 

de tijdelijkheid – hoe hou je het duurzaam. 

 Risico's voor volksgezondheid. 

 Rekening houden met omwonenden - rol van gemeente (?). 

 Meer ruimte in stadslandbouw. 

 Groen dichter bij bewoners brengen. 

 Vertrouwen tussen gemeenten en bewoners - regelzucht beperken. 

Drempels wegnemen: 

- Actievere inzet gemeente – goede communicatie tussen verschillende afdelingen binnen de 

gemeente. 

- Waar is er ruimte. Voor gemeente een bemiddelende functie in toegang geven tot tijdelijk gebruik 

van gronden. 

- Opzetten databank met vraag en aanbod. 

- Andere economische benadering. Bij gronden onder verantwoordelijkheid van de gemeente 

(vastgoed) is het lastig ruimte te creëren om het maatschappelijk nut in te calculeren. 

- Duidelijkheid van de gemeente over tijdelijkheid braakliggende terreinen. 

Laat tijdelijk niet altijd tijdelijk blijven: 

- Begeleid een initiatief dat beëindigd moet worden naar een volgend (tijdelijk) initiatief – creëer 

mogelijkheden in het opschuiven van terreinen. 

- Gronden zijn aangekocht met een bepaalde doelstelling. Maak het mogelijk een bestemmingsplan te 

kunnen wijzigen. 

- Naast gronden kunnen ook diensten aangeboden worden (bijv. gericht op onderhoud van gebied). 

- Initiatieven opzetten tbv samenwerking gericht op het delen van materialen (gereedschappen) en 

kennis. 

 

Conflicterende aspecten: 

- Volksgezondheid (Hooikoorts). Maak hierin intelligente keuzes.  

   Zorg voor kennis bij alle groenbetrokkenen en betrokkenen bij nieuwe initiatieven. Gemeente 



kan hier in het begin een aanzwengelende rol vervullen en later een bemiddelende rol. Pak als 

gemeente “kennis vergaren” op als thema.  

  Wat betekent het maken van intelligente keuzes (voorkoming van ziektes) en stel hierna een 

plan op.  

  Maak ook intelligente keuzes bij de aanplant. 

- Zorg voor goede afstemming van informatie. 

- Onderhoud goed onderling contact en neem vanaf het begin iedereen mee in het proces. 

- Houd als initiatiefnemer er rekening mee dat niet alles wat je wilt ook daadwerkelijk meegenomen 

moet worden. 

- Vind een goede balans en blijf in gesprek. 

 

Rol Gemeente: 

- Makelaarsfunctie - zichtbaar in kaart brengen; 

- Van elkaar leren; 

- Ruimte geven; 

- Verbinding realiseren; 

- Wijkplatformen gebruiken; 

- Niet altijd kiezen voor de makkelijkste weg -> durf risico te nemen en ruimte te geven. 

Aantekeningen groep 3 op vel papier dat op tafel lag: 

 Straat of buurt richt groen zelf in: 

Veel kleine snoepbosjes creëren dicht bij huis. 
Durf los te laten – laat het gebeuren. 

 Groene initiatieven voor tijdelijk braakliggend terrein: 

Laat het “tijdelijke” los, zie wat er ontstaat en het laat dan bijv. blijven. Tuinen bijv. hebben tijd 
nodig om kwaliteit te krijgen. Als het tijdelijk is, is dat soms de moeite niet waard, als het 
blijvend mag, wel. 

 Stadslandbouw: 

Jaaa!! Uitdaging in de Dijklanden, boerderij komt vrij – maak er wat van !! Zou een mooi 
initiatief zijn, met evt. schapen (zorgboerderij) (= Handen van Dijklanden: Corien Bruins Slot). 

 Park als werkomgeving: 

Stimuleer en faciliteer kennisdeling en inspiratie tav initiatieven, zodat zij niet telkens opnieuw 
het wiel hoeven uit te vinden en processen versneld worden. 

 Groen als podium voor evenementen: 

Minder evenementen organiseren die massaal zijn en te veel lawaai maken. Bescherm het 
groen meer, doe kleinschaliger dingen. 
Ruimte in de stad: breng overzichtelijk in kaart waar gronden liggen die vrij zijn (van 
verschillende partijen, zoals Vogellanden). Er zijn veel initiatieven die op zoek zijn naar 
gronden. En er zijn ook gronden die zo gebruikt kunnen worden. Door dit overzichtelijk in 
kaart te brengen, kun je zo partijen aan elkaar koppelen. 

 Sporten in het groen: 

Houd rekening met elkaar. 

 Groene gevels, groene daken: 

Eén stoeptegel eruit in de binnenstad en “stenige” gebieden. Dit creëert veel groen, een 
stukje dichtbij natuur en ook schoonheid en een betere atmosfeer. 

 Educatie over natuur en milieu: 

Initieer werkgroepen met expertise op gebied van allergie en allergene flora voorafgaand aan 
het starten  van nieuwe projecten. 
 
www.buurttuinenzwolle.nl  

 

 

http://www.buurttuinenzwolle.nl/


Tafel 2: Thema’s: Park als werkomgeving, Groen als podium voor 

evenementen, Natuurlijke speelplaatsen en Sporten in het groen. 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

Ronde 1: 

Peter van Beek: Knotten van bomen, ‘eetbaar’ Zwolle, meer bomen in Zwolle.  

Natuurlijke ingerichte speelvelden vinden kinderen erg leuk. Deze speelplekken meer samen met 

buurtbewoners opzetten en door bewoners laten beheren. Een combinatie maken met fruitbomen. 

Weer educatief worden. 

Herman Reimerink: Zorgen over evenementen en economie; medegebruiken prima maar niet elke 

week een evenement organiseren; kritisch hierin zijn (Wythemerplas, Park de Weezenlanden) Groen 

in Zwolle op kwaliteit waarderen. 

Sabrina Slot: Er wordt veel gesport. Is een bos een bos of meer een recreatiegebied? 

Maartje v.d. Berg, architect: Ben gebruiker van groen op allerlei fronten en daarom moet groen ook 

gekoesterd worden en behouden. In stand houden voor duurzaamheid. De Gemeente wel de regie 

houden; eerst samen delen en daarna rol voor de gemeente. 

Jan van Rijk, Avifauna: De natuur wel beleven. Goede balans tussen natuur en recreatie houden; rust 

en ruimte behouden. 

Henk Pelleboer, weidevogelbeheer: Grond in pacht in Stadshagen. Verbinding hebben tussen stad en 

platteland; ben benieuwd hoe we de verbinding maken. Sporten in groen bijvoorbeeld met 

schoolklassen. Er zijn kansen voor recreatie, educatie, evenementen in het groen. 

 

Evenementen: Hoe hou je balans tussen recreatief en economisch gebruik; natuur en herstel. Eerder 

naar burgers luisteren als het gaat om bijvoorbeeld festivals. Grote rol voor gemeente als het gaat om 

geluid en parkeren. 

Andere voorbeelden: Groenaantasting; één van de nadelen evenementen. 

Kansen: Geld genereren om bijvoorbeeld vrijwilligers een keer iets te geven en aantasting aan te 

pakken. 

Wijthemerplas: Rietkragen zijn weggehaald t.b.v. watersport = permanente aantasting. Geld 

genereren en met beleid is dit te sturen. Gemeente zou keuze moeten maken welk gebied beschermd 

moet worden. Dat ligt wel vast. 

Educatie: Evenementen trekt bezoekers. 

 

Rol van de gemeente:  

Allergene bomen, grassen en bloemen vervangen door andere soorten die minder allergeen zijn. Eén 

op de 3 kinderen heeft astma en 80% van de mensen is allergisch waarvan de helft ook hooikoorts 

heeft. Daardoor veel school- en werkverzuim. In nieuw aan te leggen gebieden daarmee rekening 

houden. 

 



Opmerkingen: 

Natuurtuin bij Vogellanden: de Nooterhof is daarvoor de inspiratiebron. 

Kinderen met een handicap niet vergeten mee te nemen in beleid. 

  



Ronde 2 

Ellis Kommerink: Groen en gezondheidszorg met elkaar verbinden. Groen naar de bedrijven halen. 

Milou van Rijn: Aansprakelijkheid bij natuurlijk spelen; je zou met elkaar in gesprek moeten gaan i.p.v. 

direct te zeggen: “Het mag niet” Er mag niets in het natuurlijk spelen. 

Hans Gerritsen, Landschap Overijssel: Gradaties aanbrengen waar je wat kunt organiseren.  

Margreet Balt: Geluid en rust in het groen, voorbeeld voor kinderen zijn. Afstemmen welk groen 

waarvoor bestemd is. Als mensen veel herrie maken stoort het anderen; daarin afstemmen en 

respect hebben voor elkaar. 

Laptops in het park: Mensen zijn aan het werk o.i.d. en een ander wordt daarbij ook in getrokken 

terwijl die wil genieten van de rust. 

Dhr. Nielkema, Permatuin Zwolle-Zuid: Onderstrepen om te kijken wat past bij welk stukje groen. 

 

Hoe kan de overheid sturen tussen rust en geluid? 

Groen als werkomgeving – plekken aanwijzen, bordjes neerzetten, zones aanwijzen en inrichten.  

Sporten: Stel geen hoge eisen en door de wijze van inrichten kun je sturen. 

Voor fietsers aparte circuits aanleggen. Mountainbikers hebben eigen routes. 

 

Er kan niks in de natuur: 

Natuurlijke speelplaatsen: Kinderen van bewoners spelen daar en er horen risico’s bij. Taak voor 

gemeente kan zijn om meer te ontregelen. Als men bang is voor aansprakelijkheid dan met bewoners 

in gesprek gaan. 

Aanvulling vanuit gemeente: De gemeente moet zich houden aan de Europese richtlijnen voor 

speeltoestellen en aansprakelijkheid.  

 

Tips: 

Locatie Westerveld gaat goed; als er hardloopwedstrijden zijn wordt dat aangekondigd. Circuits 

aanleggen voor wandelaars 

Politie controleert regelmatig en is zeer actief. 

Speelgelegenheid creëren voor kinderen met een beperking. 

 

Rol van de gemeente: 

Park als werkomgeving: Groen draagt bij aan gezondheid van mensen. Hoe ver moet je met de 

randvoorzieningen gaan? Mensen uitnodigen om….is onvoldoende. 



Bedrijventerreinen: Zijn saai qua groen. Suggestie is om aan bedrijven eisen te gaan stellen. Vaak 

zijn mensen niet op de hoogte van wat er allemaal mogelijk is. 

Mensen laten pendelen naar plekken waar ze kunnen (hard)lopen. 

Geveltuinen aanleggen 

Platte daken voor groen gebruiken 

Overal een stoeptegel eruit. 

Auto’s demotiveren 

Gedragsverandering bewerkstelligen. 

  



Ronde 3 

De heer Zwart: Natuur speelplaats, Schellerdriehoek, meer van deze speelplaatsen. 

Joke Wierenga: Parken zijn saai, openbare ruimten zou je veel dynamischer kunnen inrichten. 

Particuliere initiatieven aanmoedigen en ondersteunen. 

Hans Molkeboer: Park de Weezenlanden: wordt gebruikt als evenemententerrein. De wijze van 

gebruik geeft groen geen kans. 

Diana Kringen, Shakti Rising: Cultuur en natuur integreren. Als je de groenfunctie terug dringt dan 

ergens anders compenseren. We zijn consumenten geworden i.p.v. onderdeel van de natuur. 

 

Tips: 

Meer diversiteit aan planten, speelser en aantrekkelijker voor het oog. Je weer verwonderen over wat 

je ziet. 

Creatiever omgaan met openbare ruimten bijvoorbeeld: koffiestandjes openen. Buurten en wijken 

meer ruimte geven voor initiatieven en ze te laten ontplooien. Beheer en onderhoud bij buurt 

neerleggen. 

Wijkboerderij Travers: Op deze wijkboerderij zijn genoeg mogelijkheden om te tuinieren. 

Groenstrook langs de Zwolse gracht is mooi, gezellig en je kunt er prettig recreëren.  

 

Rol gemeente: 

Als je een boom omzaagt en ergens anders een tijdje neerlegt, kunnen kinderen ermee spelen, 

volwassenen erop gaan zitten en tegen de tijd dat hij aan het rotten is gebruiken voor houtsnippers. 

Een educatieve picknicktafel neerzetten 

Mensen weten vaak niet wat de mogelijkheden zijn, weten te weinig van de visie; voorlichting geven 

op website. 

Stimuleren dat kinderen meer naar buiten kunnen gaan, is voor gezondheid zeer belangrijk. 

Website inrichten waar mensen hun ideeën kunnen spuien. 

Creatiesessie beleggen met verschillende partijen 

IVN inschakelen om te helpen bij voorlichting geven. 

 

Ideeën bijlage 

- Park als werkomgeving 

o Daktuinen 

o Verticale tuinen 

o Geveltuinen 



o Samenbrengen van initiatieven voor upgraden van natuurbeleving. Natuur als 

essentieel zien in  welzijn, welbevinden 

o Geen verzamelplek in parken van ‘thuiswerkers’met apparaten echter wel mogelijk 

i.c.m. horeca (bijv. paviljoen in Weezenlanden) 

o Meer eetbaar zodat (educatief) iedereen weet waar eten vandaan komt. 

o Beperkte wifi; maar werkparken op bedrijventerreinen; eisen stellen aan bedrijven 

en/of bedrijventerreinen. 

o Inventariseer nauwgezet welke activiteit je waar wilt hebben 

o Koppelen aan educatie 

o Groen spannender maken door bijv. omgezaagde boom laten liggen. Meer beleving. 

Link met welzijn + kinderobesitas, meer spelen. 

o Parken steekwoorden: Verbinding, Vewonderen, Mogelijkheden om er bijv. te kunnen 

werken. 

o Burger een deel van het onderhoud laten doen. Juist de extra’s die weer weg kunnen 

als het initiatief sterft. 
 

- Groen als podium voor evenementen: 

o Ook stille (relatief) evenementen. 

o Beperk de geluidsoverlast, dus ook het aantal evenementen 
 

- Natuurlijke speelplaatsen 

o Ook voor oudere kinderen 7 jr+ (Doepark is bedoeld voor jonge kinderen) 

o Uitdagende speelplaatsen; ruimte zoeken en niet verschuilen achter 

aansprakelijkheid. Bewoners zelf betrekken bij burgerparticipatie. 

o Samen met (buurt)bewoners delen inrichten i.c.m. fruit, noten enz. (eetbaar) 

o Ook voor kinderen met beperkingen 

o KNNV/Bureau Biota, Gabi Milder) Combineer aub met natuureducatie en laat zien 

wat je als gemeente aan natuur/soorten educatie hebt. Panelen, picknicktafel. 

o Leg een omgekapte boom een paar meter verder als speeltoestel. Zo zorg je voor 

dynamiek in het groen. Laat het vergaan en ruim het jaren later weer op. 

o Laat zien als gemeente en partners wat er mogelijk is in het groen op eenvoudige 

wijze. 

o Aandacht voor gezond groenbeleid voor kinderen, jongeren, volwassenen met 

astma/hooikoorts. 

o Groen inzetten als medicijn. Gezondheid wordt/is steeds meer taak v.d. gemeente. 

Steeds meer bewijs dat groen bijdraagt aan betere gezondheid. Ook programmering 

nodig (naar buiten trekken v.d. bewoners die anders niet/zelden buiten komen) Ellis 

Kambrink. 
 

- Sporten in het groen 

o In balans met natuur ( regierol v.d. gemeente) 

o Belangrijke beleving van groen! 

o Ja! Prima in Dijklanden; wat een mooi gebied om te sporten; hardlopen, pec en 

hockey (handen af van Dijklanden) D.Bruinslot. 

o Investeer in vergroenen/diversiteit 



o Bedrijventerreinen: kennisdeling tussen bedrijven, best-practisedelen, partijen 

koppelen, bedrijven stimuleren hun omgeving te vergroenen/biodiversiteit te 

vergroten. 
 
 
 

Tafel 3: Thema’s: Groene gevels, groene daken  - Meer soorten planten en 

dieren in de stad. -  Zonnepanelen in het park 
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Groene gevels, groene daken 

Meer soorten planten en dieren in de stad 

Zonnepanelen in het park (energieopwekking) 

 

Willem, permatuin Zwolle Zuid: Zonnepanelen in het park zijn moeilijk te verenigen met natuur. 

Reiné Gadellaa: Geen groen opofferen voor zonnepanelen, die kunnen op het dak. 

Krijn Korver: Bedrijventerreinen optimaal benutten. 

Godelieve Wijffels: Sluit aan bij Krijn Korver  

Asbest verwijderen van boerderijen en installatie zonnepanelen combineren. 

Fietsenstallingen daken vervangen door zonnepanelen. 

 

Reiné: Groene daken zijn een flinke kostenpost. 

Godelieve: Kosten besparen door water van daken op te vangen. 

Jos van Leussen: Waterschapsbelasting omlaag als je water zelf opvangt. 

Willem: Loskoppelproject (afkoppelen) van riool. 

Bij nieuwbouw wordt nu regenwater geïnfiltreerd. Bij oudbouw nog niet. 

 

Gerhard Mostert: In hoeverre werken groene daken mee in de biodiversiteit? 

Hoe gaan we verder met de biodiversiteit in de stad. 

Van de gemeente wordt ondersteuning verwacht. 

Enthousiasme onder burgers is groot. 

Kennis/ondersteuning richting initiatieven is gewenst. Koppelen van ideeën/kennis. 



Er wordt weinig gedacht aan mensen/kinderen met een beperking. 

Is groen bruikbaar voor iedereen? 

 

Erik de kruif: Gemeente zou kennismakelaar moeten zijn. Er zit veel kennis bij organisaties; ook bij 

vrijwilligers. Gemeente zou facilitator moeten zijn. 

Sluit bij initiatieven die er al zijn. 

Fysieke ontmoeting tussen partijen/mensen is heel belangrijk! 

 

Natuurplatform Zwolle is te gebruiken voor kennis. 

St. Particulier Landschap IJsseldelta: Voor de buitengebieden (IJsseldelta) is er een makelaar. 

 

Krijn: Er gebeurt nog weinig rondom bedrijven. 

Rol van de gemeente zou kunnen zijn: stimuleren. 

Erik: Er is nu veel “schaamgroen”. (Lullige stukjes groen langs gebouwen van beton.) 

 

Reiné: Treurig groen in de straten. Steeds meer gras i.p.v. strijken. 

Er was een tijd dat de bermen volop in bloei stonden. 

Maaibeleid zou aangepast moeten worden aan de bloei van de bloemen. 

Godelieve: Er zijn zoveel baten bij groen in de omgeving. Kijk welke invloed het bijv. op de 

gezondheid heeft en maak er eens een opsomming van. Het is zoveel waard. 

Geen bouw in Langenholte. Zie alle positieve effecten die hierboven genoemd worden. 

Krijn: Gemeente maakt zich snel druk over verrommeling. Vandaar veel kortgemaaid gras. Veel 

bewoners vinden dat helemaal geen probleem. 

Erik: Triest dat de SWZ dreigt het Verre Oosten om zeep te helpen. Gemeente zou hier rol van 

mediator op zich moeten nemen. 
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Inventarisatie: 

Zonnepanelen niet in het groen. Andere ruimte zat; bijv. op bedrijventerreinen. 

Gemeente moet creatief zijn om dit te gebruiken. 



In Windesheim is nu een project met aardwarmte. Rol dat uit. 

Maartje van de Berg (architect): Groen op dak/aan de gevel geeft zoveel verschil in de hele lokale 

biodiversiteit. Heel fijn! 

Natuurmonumenten: Biedt de natuur ruimte. Richt de openbare ruimte zo in dat er plek genoeg is 

voor dieren en planten. 

Hittestress: Overal hekken; overal steen. Meer biodiversiteit door verstening tegen te gaan. Stimuleer 

mensen hun tuinen niet te verstenen. Betonboeren zijn dolgelukkig. 

Capsulaire samenleving hebben we. Openbare ruimte zou ontmoeting moeten uitdagen. Dit kan in 

Zwolle. 

Groen kan ook negatief effect op gezondheid hebben. 4,5 miljoen Nederlanders hebben hier heel veel 

last van. Hier zou beplanting op aangepast moeten worden. 

Stadshagen heeft last van polderlandschap. Er is alleen gras en er zijn alleen maar bomen. Haal het 

‘polderverhaal’ uit de gemeentelijk stukken. Stadhagenaren willen ook ander groen. 

 

Burgerinitiatieven meer ruim baan door de gemeente. 

Wat kan wel/wat kan niet? Het is goed dat de gemeente regie voert. 

Gemeente zou burgerinitiatieven moeten faciliteren. 

Gemeente kan expertiseclub faciliteren (voorbeeld: Gehandicaptenraad) die burgerinitiatieven 

ondersteunt. 

Jos Legebeke (Travers): Expertisegroep zou goed idee zijn. 

 

Bij renovatie en nieuwbouwprojecten rekening houden met plek voor stadsvogels. 

In Zwolle wordt veel gemonitord. 

Goede balans tussen natuur en recreatie. Gemeente zou balans moeten bewaken. 

 

Groenzonering is goed als deze blijft. Daarmee kun je balans in stand houden. 

W.b.: groene daken e.d.: Voorbeeldprojecten tonen aan alles en iedereen. Zou de gemeente moeten 

doen. 

Gemeente zou ruimte voor vogels in nieuwbouw/herbouw moeten stimuleren/verplichten. 

De participatieladder is te grof. Gemeente zou maatwerk moeten kunnen leveren. 

Alle scholen een groen dak! 
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e
 ronde 

 

Inventarisatie: 

- Zonnepanelen in het park valt meer onder duurzaamheid. Genoeg ruimte op daken. In 
bestaande parken absoluut niet. Als je buiten de kaders denkt is het mss wel mogelijk. Maar 
hoort niet in het groenbeleid. Liefst lege daken voor gebruiken. 

- Doen: beleid zou uitbereiding soorten moeten stimuleren. Meer een systeem maken. Hoe 
complexer het systeem, hoe beter het klappen op kan vangen. 

- Bij het vervangen van struiken e.d. zou de gemeente op moeten letten op ecologische 
waarde. De sierkers biedt bijv. vreselijk weinig. 

- Wat is last? Steenmarter is geen exoot, maar geeft vaak wel last. 
- Systeem in stand houden is belangrijk. In stad is dat lastig. 
- Burgerparticipatie. Je kunt dan als overheid niet alles dicht timmeren. Je kunt burgers wel met 

elkaar in contact brengen. Gemeente: weger maatschappelijk belang? 
- Gemeente moet toetsen of draagvlak door bewoners goed onderzocht is bij een bepaald 

initiatief. Toetsen aan beleid. 
- Als een straat iets wil dan is dat mooi. Maar als alle mensen gazon willen… 
- Nieuwe bouwplannen zouden meer groene daken en gevels mogen bevatten. 
- Geef wijkverenigingen een rol in de burgerparticipatie. 
- Richting woningcorporaties zou de gemeente eisen kunnen stellen aan nieuwe woningen w.b. 

groene daken/gevels. 
- Duurzame beeldkwaliteitseisen vanuit gemeente. 
- In wijken waar niet zoveel groen is zouden mensen gestimuleerd moeten worden stenen uit 

hun tuin te halen. 
- Voorlichtingsrol voor gemeente vwb biodiversiteit. 

 

Het is goed als er voorlichting is over zonnepanelen, want er vindt verrommeling plaats. 

Verleidt mensen het collectief te doen. 

 

Gemeente moet zorg blijven hebben over ruimtelijke kwaliteit. 

 

 

Verslag: Arjan Broer 

 

Tafel 4: Thema Natuur en milieueducatie  

 
 

Ronde 1: 

 

We gaan eerst  een rondje inventariseren. 

 

Groen Links raadslid Bijan Moshaver: 

Vraag: is milieu educatie de verantwoordelijkheid van de gemeente of van onderwijs? 

Beleef groen, groen dicht bij huis, speel groen is belangrijk. 



 

Natuur en milieu is belangrijk voor zowel natuur als milieu; is de laatste jaren verwaarloosd. Beide 

aspecten goed op de kaart zetten.  

 

Communicatie rond duurzaamheid meer inzetten. Waar ligt de relatie tussen natuur en educatie? 

 

Kansen voor jeugdtuinen. 

 

NME belangrijk als basis; is verwaarloosd. Gemeente heeft belangrijke rol net als andere partners. 

Gemeente niet op afstand. Meer faciliteren  

 

Nooterhof. De insteek daar is fantastisch. Samen doen met de gemeente. Partners zijn nodig. 

 

De gemeente kan meer faciliteren dan alleen op educatie. Er wordt veel uit eigen zak betaald. De 

gemeente zou hier meer in kunnen doen. 

 

Meer samen doen. Doorzetten. De jeugd meenemen in de samenwerking.  

 

Landschap Overijssel 

Educatie geven aan vrijwilligers. Er kan veel met deze groep worden gedaan. Dit is een taak van de 

gemeente 

 

Groene Welle heeft veel relaties met educatieve instellingen. Meer samenhangend programma 

ontwikkelen, waarop scholen kunnen intekenen 

 

Natuur en Milieu Overijssel 

Educatie is geen doel maar een instrument om beleidsdoelen te realiseren. We moeten kijken of er 

kansen liggen; sluit aan op de ambities van instellingen. Mensen trainen en professionaliseren. 

 

Groentefabriek 

Jongeren bezig laten zijn met groen, jeugdtuinen. Belangrijk voor de volgende generatie. De 

gemeente moet zich hier mee bemoeien net als het onderwijs. 

 

Zoeken naar mogelijkheden om te ontwikkelen als particulier initiatief om educatie te geven. 

Langdurige plekken en een beetje geld en zeker veel goodwill. 

 

Natuurmonumenten 

Probeer de jeugd in contact te brengen met de natuur. Geef ze een groen hart mee. Elk kind moet 

een dergelijke ervaring hebben. Het moet vanzelfsprekend zijn dat een kind zo’n sausje meekrijgt. 

 

Travers 

Veel kinderen in achterstandswijken weten niet eens wat een aardbei is. Leg het ze uit. Niet alleen 

door  professionals, maar iedereen zou het in zijn grondhouding moeten hebben zitten.  

Veel vragen vanuit scholen naar NME-aanbod. Het moet niet alleen bij onderwijs liggen. Dan bloedt 

het dood en komt niet verder. 

 

We hebben eerst een visie nodig en dan een structuur, gevolgd door bundeling van de krachten. 

 

Vaak heel gemotiveerde mensen. Kinderen laten verwonderen. Mensen aanzetten om zuinig en 

duurzaam om te gaan met je omgeving. 

 

Ikea is tenslotte ook duurzaam gebouwd. 



 

Er moet iets structureels komen en hoe kunnen we dat bundelen? 

 

Wat is de rol van de gemeente: 

 

Samenhangend geheel 

 

Groen dicht bij huis. Kinderen de beleving geven binnen handbereik. Respect voor de natuur. Het is 

je huis en je bord.  

 

Dicht bij huis veel vergroenen.  

 

Tuintjes tegen je huis. 

 

Educatie inzetten op respect. 

 

Brug slaan tussen besluit en wat ze wil overbrengen. Zelf het voorbeeld geven 

 

In de oude structuurvisie staan een aantal groene vingers geprojecteerd wat nog niet waargemaakt is.  

 

Beginnen in je eigen omgeving. Avontuurlijk groen in de buurt 

 

Kleine projecten ontwikkelen; ook op braakliggende terreinen. Ontwikkeling stadslandbouw. 

 

Accepteren dat er nieuwe vormen van openbaar groen gebruik ontstaan. Durf een beetje; ook dat het 

groen er anders uit gaat zien en ondersteun initiatieven. Stem het met elkaar af. 

 

Jammer dat mensen langs elkaar heen werken. We moeten ons meer richten op samenwerking. 

 

Raadslid: 

Er is veel wil. Waarom is het dan niet gelukt? Er wordt veel gedaan door vrijwilligers. Hetgene wat 

ontbreekt is geld. Geef het geld aan vrijwilligers. De gemeente moet naar je toekomen. 

Op 28 mei a.s. is er een bijeenkomst Groen in de Nooterhof. Iedereen is uitgenodigd om te komen. 

 

 

   

 

 

 

 

 

 

 

 

Ronde 2: 

 

Groentefabriek: 

Geef educatie op locatie. 

Hoe kun je er voor zorgen dat educatie niet op de schouders van de toch al drukke vrijwilliger terecht 

komt. 

Reactie: Je kunt hiervoor contact opnemen met het natuurplatform. Zij hebben veel contacten en 

ingangen. 



 

Kinderen op basisscholen meer naar buiten laten gaan om te leren. Onderwijzers daarin bijstaan.  

 

Doelgroep 6 tot 12 jaar onderwijs steunen. Het krijgt dan een structurele kant. Leraren goed 

onderwijzen. In Friesland en Drenthe worden veel workshops aan onderwijzers gegeven. Bijvoorbeeld 

hoe ga je om met water of hoe ga je om met wind? Je moeten eerst de docent opleiden. In Drenthe 

door Consulent van het IVN 

 

Natuur en Milieu Overijssel 

Niet ad-hoc maar heel gericht opleiden bij de Pabo’s. Docenten ontwikkelen. En sluit aan op het 

curriculum van de scholen (bijv bijen tellen) 

Er is een zwart gat van mensen die zelf geen natuurbeleving hebben meegemaakt.  

 

Gerard Mostert 

Educatie vertalen in kennisoverdracht. Kennis moet je overal kunnen vinden;  NPZ kan daarbij 

ondersteuning bieden. Dit is naast het onderwijs ook belangrijk. Dat doen we niet. Enthousiasme 

overbrengen. Wat je maakt moet geschikt zijn voor iedereen, ook voor gehandicapten. 

Verbreed de zaak. Bij wie zit de kennis; daar kan de gemeente bij helpen. Laat zien waar de 

belangrijke plekken zitten. 

 

Travers 

Kom gewoon naar ons toe op locatie. Veel vrijwilligers zitten daar om kennis over te brengen. 

 

Waar speelt de gemeente een rol? 

 

Zaken combineren; samenhang aanbrengen. Groene initiatieven met educatie samenbrengen.  

Goede combinaties maken. Overzicht ontbreekt. Niet hap snap. 

 

Stimuleren 

 

Educatie zien in welzijn en gezondheid. 

Groen kan ook ongezondheid zijn bijvoorbeeld voor mensen met hooikoorts. Denk aan hen en houdt 

er rekening mee met de beplantingkeuze.  

 

Verbindende rol voor de gemeente en aanjagen vooral. Continuïteit, niet alleen incidenten. 

Inspirerende voorbeelden. 

Cyclisch werken. Je begint iets en er is dan geen continuïteit. 

 

Basiszaken van de vrijwilligers financieren. Dan kunnen er co-creaties ontstaan. Kijken naar de baten 

voor de stad. 

 

Het is goed voor de participatie. 

 

Is het niet goed om de info van alle wijkteams te bundelen? 

 

Mensen bewust maken. 

Roep een apart jaar uit, themajaren. Bijvoorbeeld “het jaar van de vleermuis”. Daar kan dan iedereen 

bij aansluiten en gemeente ook als één van de partijen 

 

Belevingskant van de kinderen. Enthousiasme. Maakt dan niet uit om welke specifieke salamander 

het dan gaat; dat kan later komen. 

De gemeente moet ook het voorbeeld geven. 



Niet coördineren top down maar juist als één van de partijen. 

 

Ronde 3: 

 

Groentefabriek 

Educatie is pas aan de orde als er iets te zien is. De biodiversiteit neemt af, waardoor er steeds 

minder te zien is. Er is nu een sterk harkbeleid door de Rova. De natuur verdwijnt hierdoor.  

Het moet eerst op alle andere aandachtsgebieden kloppen. Aandacht voor milieu en natuur zelf. 

 

Muskee Groene Welle 

Bijna allemaal wel functies van groen. Educatie is dan de kern; het gaat om voorlichting en educatie 

voor alle burgers. Educatie is de kern van het beleid. 

 

Architect 

Probeer educatie zo breed mogelijk te maken. Koppelen aan iets wat speelt of leeft: laat kinderen 

meekijken bij het inzaaien na een evenement.  

 

Vogellanden 

Mensen en natuur verbinden. Niet in kennis maar beleven en enthousiasmeren. Kievietsbloemen, 

orchideeën enz. Mensen in verbinding met de natuur brengen. Dat is de rol van de gemeente. 

 

Longfonds 

Er zijn veel mensen met luchtwegklachten. Groepen mensen die niet makkelijk in de natuur kunnen. 

Houdt rekening met hen. Zodat zij ook iets in de natuur kunnen doen. 

 

Educatie is informeel leren tussen generaties, bijv. op wijkboerderijen. Mensen met hobby’s. Vrij 

informeel faciliteren, bijv. door een plek te bieden. 

 

Eerst biodiversiteit verbeteren. Educatie kunnen burgers zelf oppakken. De rol van de gemeente is 

anders dan bij educatie. Er gebeuren dingen die het landschap veranderen. 

 

Travers 

Het is het bekende kip en ei verhaal. Ontmoeten met de natuur, dat roept vragen op en dat verbinden 

met educatie. Wat ontmoet je? Daar kennis opdoen. Ook websites gebruiken. Mensen weten lang 

niet genoeg van de natuur. 

 

Pelleboer 

Verbinding stad en platteland aanbrengen; mensen meenemen in de natuur. Laten zien waar je mee 

bezig bent. Stadsboerderij. De gemeente moet de verbinding leggen. Ruimte creëren en 

mogelijkheden. 

Het bloemenlint voor bijen bij de Vogellanden is een mooie actie, georganiseerd door de Provincie. 

Jong en oud hebben meegedaan met het inzaaien van kruiden- en bloemenmengsel. Het perk gaat 

een bloemenlint vormen met kleurrijke bloemen waar insecten zoals bijen en vlinders van houden.   

 

Landschap Overijssel 

Natuurlijke speelplaatsen zijn goed te koppelen aan educatie. Kinderen moeten de verbinding krijgen 

met de natuur. De educatie vindt plaats op de Klooienberg. Kinderen hadden allemaal en zaadje of 

plantje om te zaaien. 

 

Educatie hoort op basisscholen thuis. De rol van de gemeente is om meer ruimte te creëren voor 

natuureducatie op scholen. 

 



Daadwerkelijk projecten oprichten. Dan komen mensen langs en daar ga je mee in gesprek; dat is 

educatie. Niet alleen met kinderen maar met alle leeftijden.  

Scheller driehoek. Hier is een speelplek gemaakt met de bewoners. Daar ligt de kracht. Met de 

handen bezig zijn.  

 

Vrijwilliger Schellerhoeve 

Buurttuinen zijn ook belangrijk. Samen een tuin inrichten. Saamhorigheid en gezelligheid krijg je dan. 

Gemeente moet daar ruimte voor geven.  En adviezen van NPZ meenemen. Biodiversiteit neemt af. 

De gemeente moet ophouden met de kaalslag. 

De bermen zijn kaler. Van struiken gaan we nu naar gras. Dit allemaal om geld te besparen.  

 

Zoek iets waarbij alle partijen winst hebben. Bijvoorbeeld gemeentegrond om rozen te kweken. 

 

Communicatie binnen de gemeente moet beter tussen groen en vastgoed. In Westenholte bij het 

Rova terrein. Hier niet aan komen. Vastgoed heeft het verhuurd. Toen moest er mais in de grond. 

Daarna bespuiten. En weg was de natuur.  

 

Bewustzijn is er niet voor biodiversiteit, Juist in de stad kun je het zo divers houden.  

Er is veel potentie in de stad. Gemeente moet faciliteren om netwerken aan te boren. Niet proberen 

alleen overal geld uit te halen. 

 

Vastgoed moet contact onderhouden met groen. 

 

De urgentie is nu groot. Is er wel kennis genoeg bij de gemeente? Ze hobbelen achter de trends aan. 

 

Verduurzamen, wil je dat?  Dan moet je het ook aanpakken. 

 

Je moet nu input leveren. 

 

Zoek de dialoog. Niet alleen lossen kreten. Kom met ideeën achter de kreten.  

 

Waar speelt de gemeente een rol 

 

Het concept beleidsplan: maakt de zaken wat puntiger. Smart maken. 

 

Meer in dialoog. 

 

Niet alleen kletsen, ook doen. 

 

Niet bang zijn als gemeente. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

Opmerkingen die op het vel zijn gemaakt: 

 

 

Ronde 1: 

Grondhouding  

Veel vraag naar NME. 

Moet breed gedragen worden. 

 

Hulp nodig bij NME? 

NMO biedt: 

- Training (kosteloos) 

- NME materiaal (kosteloos) 

- Meehelpen financiën zoeken  

 

28 mei NME gespreksavond op het Doepark Nooterhof om 20.00 uur met stad/gemeente/raad. 

 

Verbreden tot kennisoverdracht door vrijwilligersorganisaties zoals NPZ 

 

Houd bij de keuze van planten rekening met niet-allergene soorten i.v.m. hooikoorts 

 

Ronde 2: 

Als de gemeente vanuit groenbeheer ambassadeur soorten aan zou wijzen waarvoor Zwolle op één 

of andere manier een belangrijke rol speelt zou het leuk zijn om daar met educatie op in te spelen. 

 

Ronde 3: 

Beleid! Niet alles aanharken.  

Zonder biodiversiteit valt er niets meer te leren! 

 

 

 

 


